

论著

PKC/Raf-1/NF- κ B信号通路在低氧诱导大鼠单核细胞表达TNF- α 中的作用

徐智¹; 吴国明¹ Δ ; 钱桂生¹; 王兴胜¹; 陈维中¹; 薛桥²; 王士雯²

1第三军医大学新桥医院全军呼吸内科研究所,重庆 400037; 2解放军301医院老年心血管病研究所,北京 100853

收稿日期 2007-8-1 修回日期 2008-3-5 网络版发布日期 2009-2-8 接受日期 2008-3-5

摘要 目的: 研究PKC/Raf-1/NF- κ B信号通路在低氧诱导大鼠外周血单核细胞(PBMCs)肿瘤坏死因子 α (TNF- α)表达中的作用, 探讨低氧与全身炎症反应综合征(SIRS)的关系, 为进一步研究老年多器官功能障碍综合征(MODSE)的肺启动机制奠定基础。方法: 采用明胶法分离大鼠外周血单核细胞, 分为chelerythrine+低氧组、forskolin+低氧组和单纯低氧组。Chelerythrine+低氧组和forskolin+低氧组细胞在低氧前分别予10 μ mol/L chelerythrine和50 μ mol/L forskolin预处理。然后各组均于低氧条件下(3% O₂, 5% CO₂, 92% N₂)培养0、1、3、6、9、12、24 h后, 收集细胞及培养液上清, 分别采用PKC、Raf活性检测试剂盒、电泳迁移分析法(EMSA)、逆转录PCR(RT-PCR)和酶联免疫吸附试验(ELISA)检测PKC、Raf-1、NF- κ B活性及TNF- α 表达量。结果: 低氧1-9 h, PKC、Raf-1活性、NF- κ B结合活性及TNF- α 表达量显著高于正常对照组(P<0.01)。低氧后1-24 h, PKC、Raf-1活性、NF- κ B结合活性与TNF- α mRNA和蛋白表达水平间呈显著正相关(P<0.01, P<0.05)。10 μ mol/L chelerythrine可显著抑制低氧诱导的PKC、Raf-1、NF- κ B活性升高和TNF- α 表达。50 μ mol/L forskolin可显著抑制低氧诱导的Raf-1、NF- κ B活性升高及TNF- α 表达。结论: 低氧可显著增强大鼠外周血单核细胞的PKC、Raf-1活性及NF- κ B结合活性, 并可诱导其产生大量的促炎症因子TNF- α , 这些变化可能与急性呼吸窘迫综合征(ARDS)时血浆中大量促炎症因子持续存在密切相关。

关键词 [低氧](#) [NF- \$\kappa\$ B](#); [肿瘤坏死因子](#); [PKC/Raf-1/NF- \$\kappa\$ B信号通路](#)

分类号 [R364.4](#); [R392.12](#); [R392.13](#)

Role of PKC/Raf-1/NF-kappa B signal cascade in expression of TNF-alpha in rat monocytes exposed to hypoxia

XU Zhi¹, WU Guo-ming¹, QIAN Gui-sheng¹, WANG Xing-sheng¹, CHEN Wei-zhong¹, XUE Qiao¹, WANG Shi-wen²

1The Institute of Respiratory Disease of PLA, Xinqiao Hospital, The Third Military Medical University, Chongqing 400037, China; 2The Institute of Geriatric Cardiology, General Hospital of PLA, Beijing 100853, China. E-mail: xu_zhi999@163.com

Abstract

AIM: To investigate the role of PKC/Raf-1/NF- κ B signal cascade in the expression of TNF- α in rat peripheral blood mononuclear cells (PBMCs) exposed to hypoxia, and to explore the relationship between hypoxia and system inflammation response syndrome(SIRS) for the further study of the primordial role of lung in the pathogenesis of the multiple organ dysfunction syndrome in the elderly (MODSE). METHODS: Purified rat PBMCs were divided randomly into three groups: chelerythrine + hypoxia group, forskolin + hypoxia group and hypoxia group. The chelerythrine + hypoxia group and forskolin + hypoxia group were pretreated with 10 μ mol/L chelerythrine and 50 μ mol/L forskolin respectively before being exposed to hypoxia. Then three groups were exposed to hypoxia (3%O₂, 5%CO₂, 92%N₂) for 0, 1, 3, 6, 9, 12, 24 h. The PKC and Raf-1 activity were assayed by PKC kit and Raf-1 kit, respectively. The NF- κ B binding activity was detected by electrophoretic mobility shift assay (EMSA). The expression of TNF- α was detected by reverse transcriptase PCR(RT-PCR) and enzyme linked immunosorbent assay(ELISA). RESULTS: The activities of PKC, Raf-1 and NF- κ B and the expression of TNF- α increased significantly during 1-9 h of hypoxic exposure (P<0.01). There were significant positive correlations between the activities of PKC, Raf-1 and NF- κ B and the expression of TNF- α (P<0.01, P<0.05).
 Chelerythrine at concentration of 10 μ mol/L suppressed the hypoxia-

扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [PDF\(1036KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [加入引用管理器](#)

▶ [复制索引](#)

▶ [Email Alert](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

▶ [本刊中 包含“低氧”的 相关文章](#)

▶ 本文作者相关文章

- [徐智](#)
- [吴国明](#)
- [钱桂生](#)
- [王兴胜](#)
- [陈维中](#)
- [薛桥](#)
- [王士雯](#)

induced PKC, Raf-1 and NF- κ B activation and the expression of TNF- α . Forskolin at concentration of 50 μ mol/L suppressed the hypoxia-induced Raf-1 and NF- κ B activation and the expression of TNF- α . CONCLUSION: Hypoxia enhances the activities of PKC, Raf-1 and NF- κ B in rat PBMCs, and up-regulates the expression of TNF- α in mRNA and protein levels subsequently, leading to the existence of massive pro-inflammatory factors persistently in the blood plasma of acute respiratory distress syndrome (ARDS) patients.

Key words [Hypoxia](#) [NF-kappa B](#) [Tumor necrosis factor](#) [PKC/Raf-1/NF- \$\kappa\$ B signal pathway](#)

DOI: 1000-4718

通讯作者 吴国明